
RAFA£ PANKOWSKI (nar. 1976) vystudoval
politologii na Var�avské univerzitì, kde zís-
kal i doktorát v kulturní sociologii, absolvo-
val stá� na Oxfordské univerzitì. Pùsobí
jako lektor na soukromé univerzitì Collegi-
um Civitas ve Var�avì, je autorem nìkolika
knih, které se zabývají rasismem (Rasismus
a populární kultura, Populistická radikální
pravice v Polsku) a pracuje té� jako �éfre-
daktor èasopisu Nigdy wiecej, který vydává
stejnojmenná spoleènost, je� se sna�í o pro-
hlubování demokracie v Polsku (s pøesa-
hem do støední Evropy). Tato spoleènost se
zamìøuje na vzdìlávání proti rasovým pøed-
sudkùm, xenofobii, antisemitismu. K její
èinnosti patøí také monitorování fotbalo-
vých chuligánù a snaha potlaèovat jejich ra-
sistické a antisemitské skandování bìhem
zápasù. R. Pankowski se nedávno zúèastnil
konference poøádané Pra�ským centrem �i-
dovských studií (viz strany 8�9).

Bìhem �ampionátu EURO 2012 byla
spoleènost Nigdy wiecej velmi aktivní.
Pokraèujete v èinnosti i nadále?
Sna�íme se. Roku 2012 jsme v Polsku
a na Ukrajinì uspoøádali spoustu akcí
v rámci na�í kampanì �Respektuj rozma-
nitost � fotbal sjednocuje� (Respect Di-
versity � Football Unites). Kdy� nìco vel-
kého skonèí, pozornost veøejnosti a médií,
která se na øe�ení urèitého problému upøe-
la, ochabne. Jen�e potí�e s rasismem a fot-
balovými fanou�ky u nás pøetrvávají
a kvùli uteèenecké vlnì spí� zesilují, xe-
nofobie v zemi roste, a projevuje se to
hlavnì na fotbalových stadionech.

Jsou fotbaloví chuligáni spojeni s nì-
jakým urèitým klubem?
V Polsku se to bohu�el týká v podstatì
vìt�iny klubù, které jsou na pøedních mís-
tech soutì�ních tabulek. Nìkteré kluby
nebo nìkterá mìsta ale mají víc potí�í,
vìt�inou ta, kde fungují dva soupeøící klu-
by a kde byla významnìj�í �idovská obec:
napøíklad v Krakovì, kde spolu po deseti-
letí �bojují� kluby Cracovia a Visla, ve
Var�avì (Legia proti Polonii), v Lod�i
nebo v Øe�ovì. Smutnou ironií je, �e aè-
koli �idov�tí fotbalisté hráli témìø za
v�echny polské kluby, na stadionech se u�
nevyskytují �ádní �idé, ani mezi hráèi
a stì�í mezi fanou�ky, ale fanou�ci se neu-
stále èastují antisemitskými urá�kami. To
u� je vlastnì pravidlem. 

Fanou�ci se o historii svých klubù zají-
mají, ale to, �e to byly pùvodnì �idovské
kluby, nìjak nevnímají. Proto jsme vydali
publikaci o historii nejstar�ího polského
klubu Cracovia � k jeho� vzniku pøispìli
hlavnì �idé. Napsal ji bývalý hráè Craco-
vie Maciej Koz³owski, který té� pùsobil
jako polský velvyslanec v Izraeli.

Jak se fanou�ci projevují?
Tøeba v Øe�ovì fanou�ci vyvìsili trans-
parent �Smrt hrbatým nosùm�. Bìhem
zápasù chuligáni køièí rasistické a anti-
semitské slogany a skandují je i mimo
stadion. Na ulicích, pøi politických de-
monstracích, na internetu. Ale pozor:
nemluvíme o nìjaké malé rasistické en-
klávì, jedná se o jev, který ze stadionù
pøetéká do spoleènosti a ze spoleènosti
na stadiony. Rasismus nevznikl na fot-
balových sedadlech, odrá�í spoleèen-
skou atmosféru.

Kdo jsou ti fanou�ci?
Nejjednodu��í odpovìï by byla, �e jde
o nezamìstnané mladíky se základním
vzdìláním. Ano, takoví tam jsou a není

jich málo. Ale kdy� se podíváte na soci-
álnì-ekonomické slo�ení fanou�kù, chu-
ligánù, pravicových aktivistù, zjistíte, �e
takhle se chovají i vzdìlaní a pomìrnì
majetní lidé, tak�e problém je hlub�í.

Byly stadiony ringem, kde se antise-
mitismus v Polsku vybíjel u� pøed
válkou a po ní, v dobì komunismu?
V pøedváleèném Polsku docházelo na sta-
dionech k antisemitským potyèkám, ale
po válce dlouhá desetiletí ne, pøesto�e fa-
nou�ci køièeli protikomunistické nadávky

a v Polsku byli tehdy pøesvìdèeni, �e
spousta pøedních komunistù jsou �idé.
K výbuchu antisemitských a rasistických
sloganù do�lo a� v devadesátých letech.

Co proti tìmto jevùm dìláte?
Informujeme o tom, jak vypadají neona-
cistické symboly, jak se neonacisté proje-
vují, upozoròujeme na názvy extremis-
tických skupin a na to, které stadiony
vyu�ívají pro �íøení svých ideologií.
Jsme schopni poradit èlenùm klubu i fa-
nou�kùm. Èasto pøejímáme podobné
typy akcí, které se dìjí v Nìmecku, v Ra-
kousku a v Anglii. Jednali jsme tøeba
s klubem Legie Var�ava, to je velký klub
a UEFA u� ho nìkolikrát potrestala za ra-
sistické incidenty jeho fanou�kù na mezi-
národních zápasech. 

Co jste Legii doporuèili? 
Øekli jsme jim, at�vylouèí ve�keré rasis-
tické a neonacistické symboly, které pøi
jejích zápasech léta byly. Víme, �e klub
se zbavil i nìkolika lidí, kteøí bìhem zá-
pasù podnìcovali rasismus, proto�e
klub má právo vykázat ze høi�tì problé-
mové fanou�ky. 

Oslovujete samotné hráèe, aby s chu-
ligány jednali?

Pøi EURO 2012 pøed za-
èátkem semifinále vy-
stoupili kapitáni v�ech
týmù s deklarací proti
xenofobii a rasové nená-
visti, kterou jsme pro nì
pøipravili. Pøeèetli ji
a vidìly to miliony divá-
kù po celém svìtì. 

O nìco podobného se
sna�íme na místní úrovni �
aby se �pièkoví hráèi se�li
se skupinou fanou�kù a vy-
svìtlili jim, v èem jsou ta-
kové projevy �patné. Pro
tyhle mladíky bývají fotba-

listi �ivotním vzorem. Zále�í hodnì na dob-
ré vùli jednotlivých klubù. Máme ale vyni-
kající kontakty s bývalými hráèi, kteøí mají
zku�enosti s cizími zemìmi a prostøedím. 

Hodnì nám pomáhal a pomáhá první
èerno�ský hráè, který hrál za Polsko jako
polský obèan. Pochází z Nigérie a jmenu-
je se Emmanuel Olisadebe, v Polsku zís-
kal státní obèanství, o�enil se tu. Byl èle-
nem národního týmu, stal se nejlep�ím
polským fotbalistou roku 2001 a byl nej-
lep�ím støelcem evropské èásti kvalifika-
ce na MS 2002. Poláci ho mají rádi.
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VÁLKA FOTBALOVÝCH CHULIGÁNÙ
Rozhovor s politologem Rafa³em Pankowským

Fanou�ci Visly, odpùrci Cracovie, pøezdívaní Anti Jude Gang. Foto archiv.



Jsou i fanou�ci, které rasismus �tve? 
Ale ano, tìch je vìt�ina! Dostali jsme od
nich spoustu povzbuzujících vzkazù. Je-
den z nejpozoruhodnìj�ích zaèínal slo-
vy: �Podporuji va�i kampaò Vykopnìme
rasismus ze stadionù. Mo�ná vás bude
zajímat, �e jsem ve tøicátých letech hrá-
val s týmem, kde byli skoro samí �idé
a ná� brankáø byl Karol Wojty³a (budou-
cí pape� Jan Pavel II.).�

Co na to v�e øíká fotbalové vedení?
To je problém. S Polskou fotbalovou fe-
derací nìjak nevycházíme. V jejím èele
stojí Zbigniew Boniek, bývalý �pièkový
hráè. Letos za�il velký skandál právì
s na�ím tématem: kdy� UEFA potrestala
klub Lech Poznaò za to, �e jeho fanou�ci
v èervenci bìhem hry v Sarajevu rozvinu-
li neonacistický transparent, Boniek
umístil na Twitter kritickou reakci. Øekl,
�e za potrestání nemù�ou rasisti, ale na�e
asociace, a dal tam i fotky jednoho na�e-
ho èlena. Pak nám neonacisti nadávali
a vyhro�ovali. Psalo se o tom i v hlavních
médiích, novináøi nám vyjadøovali solida-
ritu, tak�e nakonec to snad bylo i prospì�-
né. Ale Boniek ve funkci zùstal. Svìt sou-
èasného fotbalu je prostì zvlá�tní.

Máte kontakty se sousedními zemìmi,
konkrétnì se Slovenskem a ÈR?
Pøáli bychom si to. Sly�el jsem, �e máte
problémy hlavnì pøi zápasech Sparty
a Slavie a Baníku Ostrava, tak�e rádi
vám pomù�eme na vìci zapracovat.

U� se stalo, aby byl nìkdo za antise-
mitské projevy skuteènì souzen?
Pár fanou�kù Legie Var�ava bylo po-
trestáno za antisemitský popìvek. Jejich
soud se táhl dlouho a veøejnost ho dost
sledovala a nakonec byl vynesen rozsu-
dek: fanou�ci museli odpracovat urèitou
dobu jako sociální slu�ba v �idovské
obci a museli se podívat na film o anti-
semitismu. Byla to komedie Purimový
soud o antisemitském skinheadovi, kte-
rý zjistí, �e je �id. Jestli to k nìèemu
bylo, to u� nevím.

Ozývají se s protesty pøedstavitelé
polské �idovské komunity?
Nìkdy ano. Vydali protestní prohlá�ení,
co� je, myslím, dobøe. Spolupracujeme
i s Evropským �idovským kongresem.
Ale souèasnì je jasné, �e zasahovat nemá
jen �idovská obec, �e to je problém pro
fotbalovou komunitu, pro státní úøady
i �irokou veøejnost.        ALICE MARXOVÁ
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